

المرأة في نهج البلاغة الأقوال الواردة في امرأة مقصودة أو نساء مخصوصات دراسة في اللغة والأسلوب في ضوء القرآن الكريم

أ.م.د. أنوار عزيز جليل الأسدي

كلية التربية للعلوم الإنسانية/ جامعة البصرة / قسم اللغة العربية

خلاصة البحث:

جاءت لفظة المرأة في هذا البحث إما بصيغة مقصودة أو نساء مخصوصات، وهي إما ورنيت بالاسم - قرينة مقالية - كالسيدة خديجة، والسيدة عائشة (رضي الله عنهما)، أو أن قرينة الحال هي من حددت خصوصيتها وقصديتها. وقد تناول البحث النصوص العلوية من حيث اللغة والأسلوب، فحلل الألفاظ الفصيحة إلى معانٍ أقرب إلى لغة العصر، وبحث في الأسلوب من حيث الخبر والإنشاء.

وبعد البحث والتحصيل يمكننا أن نقول: إن الروايات التي تكررت امرأة معينة بقرينة الحال أو المقال هي حالة خاصة تتعلق بهذه المرأة لا غير. أما إذا لم يدل الحال أو المقال على التخصيص، فهي في مطلق النساء، وإذا كانت في نساء، فلا يسلم الرجال من ذلك الذم، هذا إذا لم تتعارض مع القرآن الكريم. أما إذا تعارضت مع القرآن الكريم وخصت النساء لا غير، فيمكننا أن نخصصها بنساء ذلك الزمان ولا نغعم نساء الأزمان بعده.

الكلمات المفتاحية: المرأة، امرأة مقصودة، نساء مخصوصات، نهج البلاغة.

The Woman in Nahj al-Balagha: Statements Referring to a Particular Woman or Specific Women: A Study in Language and Style in Light of the Holy Quran

Asst. Prof. Dr. Anwar Aziz Jalil Al-Asadi

University of Basrah , College of Education for Humanities , Department of Arabic Language

Abstract

The term "woman" in this research is used either in a general sense or to refer to specific women. It is either mentioned by name—contextually explicit—as in the case of Lady Khadijah and Lady Aisha, may Allah be pleased with them, or determined by the context of the situation. The research analyzes the language and style of Alawi texts, interpreting classical terms into meanings closer to contemporary language, and examines the style in terms of informative and expressive language.

Upon investigation, we can say that the narratives mentioning a specific woman by situational context are a special case pertaining only to that woman. If there is no context indicating all women, and if the criticism is directed at them, men are not exempt from that criticism. If the context or expression indicates specificity, it does not contradict the Quran. However, if it contradicts the Quran and refers exclusively to women, we can limit it to the women of that time and not generalize it to women of later times.

Keywords: woman, specific woman, Particular women, Nahj al-Balagha.

العدد ٢ - المجلد ٤٩ - حزيران سنة ٢٠٢٤

مجلة أبحاث البصرة للعلوم الإنسانية